



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါမးရး ၁၀သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-396-11

မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- သဝီဖိလၢလၢမုၢ်ပျီကရူာ်, လုၢ်သီကီၢ်ဆၢတၢ်ဂၤ ဘၣ်ဒိဒီး ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် နးနးကလဲာ် ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၂နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ လုၢ်သီကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ် လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၂၈ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်အနံၤစီၤဟ---လၢအသးအိၣ်၅၈နံၣ် လၢအအိၣ်လၢ ယ---သဝီ, လၢမုၢ်ပျီကရူာ်, လုၢ်သီကီၢ် ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်တၢ်ဂၤ ယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တဖျါလၢ ဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤအီၤလၢထံကီၢ်တၢ်ပာ်တၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)အသး ဒီးဘၣ်ဒိဝဲအိၣ်နးနးကလဲာ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဟ---အိၣ်လၢအစ့ၣ်တူၢ်ကွံာ်ဖဲအပူၤကွံာ် ၂၀၁၁ နံၣ်ခိဖျါလၢ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်ဒီးခဲအံၤ အဝဲဘၣ်ဒီးကဒီး ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်နးနးကလဲာ်ခဲဘျီတဘျီန့ၣ်လီၤ. တယံာ်တမီၢ် ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သး ဒီးအီၤအဆၢကတီၢ် အိၣ်တပၤပီၤလၢဘၣ်တၢ်တီၢ်တူၢ်ကွံာ်အီၤခိဖျါဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အယီၤအံၤ ဘၣ်ဒိကဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် အသီတဘျီ ဒီးတကတီၢ်ပီၤ အိၣ်လၢအဝဲတပၤဒီးအစ့ၣ်ခိဖျါကီၢ်ဘၣ်ဒိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤအဝဲဘၣ်ကွံာ်ဆၢမဲာ်ဒီး တၢ် လုၢ်အိၣ်သးသမူတၢ်ဂွံာ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂွံာ်ဝဲအံၤအဖီခိၣ် အဝဲပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်လိာ်ဘၣ်ဒီး လိာ်ဘၣ်ဝဲတၢ်မၤစၢၤလၢတၢ် ကရၢကရီၤလၢအမၤစၢၤလီၤဆီဒၣ် တၢ် ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အတၢ်ပီၢ်ဖး
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်န့ၣ်မုၢ်သီ	လါမ့ၤ ၂၈သီ, ၂၀၂၂နံၣ်

¹ တၢ်ဂွံာ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါအီၤကထိဘၣ် ၂၀၂၂နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကးတၢ်တၢ်ဂၤ ဖဲ မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လီၤအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယံအတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွံာ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ် ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂွံာ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

တက်ကဲထိပ်သားတက်ဟ်ဖျါ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၢ, ကီၢ်ရၢၣ်)	ရူ---တက်လီၢ်, ယ----သဝီ, လၢၢ်မုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၢ်သီကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်
--	---

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တက်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤဟ---
သးနံၣ်	၅၈နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	ဟံၣ်ဖိဃီဖိအိၣ်
တက်ဖဲးတက်မၤ	မၤဝဲၤ
တက်ဘူၣ်တက်ဘါ	မိၢ်လုာ်လၢ
တက်ဟံမုၢ်ဒါ/ လီၢ်လၢ	သဝီ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ယ----သဝီ, လၢၢ်မုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၢ်သီကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်.

ပှၤလၢအမၤအပယွဲတက်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရၢၣ် / သးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ ဒဲးသးကလၢၤ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	SAC ခိၣ်ချ့သးရၢၣ် (LIB)နီၣ်ဂံၢ် (၃၇)	ထီးမုၢ်ပျီမဲသးကလၢၤ လၢအအိၣ်လၢလၢၢ်မုၢ် ပျီသဝီ	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တက်ဂုၢ်တက်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တက်ကဲထိပ်သားတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၇သီ, ၂၀၂၂နံၣ်အနံၤ KHRG ပျီပှၤပှၤထၢတက်ကစီၣ်ဖိတဂၤ မၤတက်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးစီၤဟ---န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တက်ဂုၢ်အံၤတဂၤစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တက်ဂုၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီလၢကျဲဒ်လဲၣ်.
ပှၤတူၢ်ဘၣ်တက် ဟ့ၣ်တက်ဂုၢ်တက်ကျိၤဘၣ်ဃး တက်ကဲထိပ်သားအံၤန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပာ်ဖျါတက်ကဲထိပ်သားအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပာ်ဖျါတက်ကဲထိပ်သားအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါမံၤ ၂၈သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ဂီၤဒီ ၆:၀၀နံၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ် စီၤဟ--- လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၅၈နံၣ်လၢအအိၣ်လၢယ---သဝီ, လၢမုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၢ်သီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်တက့ၢ် ယီၢ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တဖျါန့ၣ် ဖဲရူ---တၢ်လီၤလၢအအိၣ်လၢယ---သဝီ, လၢမုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၢ်သီကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမံၤ ၂၈ သီတဂီၤန့ၣ် စီၤဟ---လဲၤဒီးဒီးအသိၣ်လုၣ်ယီၢ်တခိၣ် ဒ်သိးအကလဲၤဆူအခးအဂီၢ် ဒီးလဲၤဝဲကျဲလၢသဝီဖိအါဂၤသုတၢ်ဝဲလၢတၢ်ဖံးအိၣ်မၤအိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အံၤဘၣ်တၢ် ဒီးလီၤအီၤလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၣ်ကးကရၢ (SAC)အသးသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်လၢအပူၤကွံၣ်သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဖဲအဟးလၢ ကျဲအဆၢကတီၢ်ထံၣ်ဝဲ SAC သးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢ ခိၣ်ချ့သးရဲၣ် (LIB)နီၣ်ဂံၢ် (၃၇)ဒီးလီၤဝဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲအပူၤကွံၣ် ၂၀၁၁ နံၣ်ဘၣ်ဖဲ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အသးအိၣ် ၄၇ နံၣ်အဆၢကတီၢ် အဝဲယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တဖျါန့ၣ် ဒီးဘၣ်ဒိဝဲအခိၣ်စ့ၣ်နးနးကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲန့ၣ် အဝဲဒီးသန့ထီၣ်အသးဒီးသ့ၣ်အခိၣ်ဒ်ဒ်သိးကမၤစၢၤအီၤလၢအဟးကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲယီၢ်ဘၣ်ကဒီး ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် ဖဲလါမံၤ ၂၈ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်အဆၢကတီၢ် အခိၣ်ခံဒီးဒီးအစုခံကပၤလၢဘၣ်ဒိ ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ် အခိၣ်ဒ်စ့ၣ်ကီးဘၣ်ဟးဂီၤဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲကီးတၢ်မၤစၢၤခိၣ်ဖျါအစဲးကတီၢ်တၢ်အဃိယ---သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဟဲမၤစၢၤအီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကူဆါယါဘျါအဂီၢ် ဖဲလါမံၤ ၂၉ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်အနံၤ လီၤကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ် တဖၣ်လဲၤဆူၤ စီၤဟ---ဆူဖ---တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါး လၢအအိၣ်လၢ လၢမုၢ်ပျီကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ထီၣ်တ့ၢ် တၢ် ဆါဟံၣ်ဃုလါလံဘၣ်ဆၣ် အဝဲတဘျါက့ၤဂ့ၤဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲလါဒ်စ့ဘၣ် ၂၀၂၂ နံၣ်အဆၢကတီၢ်အဝဲဘၣ် ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢပုၤလၢကျါ ဒ်သဝီဖိအါဂၤအသိး ခိၣ်ဖျါလၢတၢ်ခးနါစိၤကျိ, ကဘီယူၤဟဲးခးတၢ် ဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢလီၤကဝီၤပူၤအဃိန့ၣ်လီၤ.

တက်ကဲထိပ်သားဝံၤအလီၢ်ခံ အဝဲဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူတၢ်ဂ့ၢ်ဒီးဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ် ခိၣ်ဖျါလၢအဝဲမၤအိၣ်တၢ်ဒ်အမၤညီၣ်န့ၢ်ဝဲလၢညါအသိးတသ့လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ အဝဲစံးဝဲလၢ အဝဲကကျဲးစးထဲးဂံၢ်ထဲးဘါဒီးအိၣ်မူ လဲၤခိၣ်ဖျါတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဒီးတၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်ကတၢ်ဒ်တၢ်သ့အိၣ်ဒီးအီၤအသိးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢအဂီၢ် အဝဲဖဲမၤအိၣ်တၢ်တသ့ဘၣ်ခိၣ်ဖျါလၢဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီးတၢ်ဃုၢ်မုၢ်ဟးဖျါအိၣ်ထီၣ်ခိၣ်ဖျါတၢ်ခးနါစိၤကျိ ဒီးကဘီယူၤဟဲးခးတၢ်လၢလီၤကဝီၤပူၤအဃိန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤအခိၣ်စ့ၣ်တူၢ်ကွံၣ်ဝဲ ဒီးအခိၣ်ထွဲဒီးအစုခံပၤစ့ၢ် ကီးဘၣ်ဒိဝဲတဆဲးတက့ၢ်အဃိ အဝဲဖဲမၤအိၣ်တၢ်ဒ်သဝီဖိအါဂၤသိးတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤကဲထီၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢခါဆူ မဲၣ်ညါတၢ်အိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၢအတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်လိၣ်ဘၣ်အသိး အဝဲလိၣ်ဘၣ် တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ ဒီးတၢ်မၤစၢၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်သိးကအိၣ်မူဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲလိၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်လိၣ်ဘၣ် တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်အံၤသ့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်န့ၢ်ဂံၢ်န့ၢ်ဘါလၢအမ့ၢ် ကြူထၢမ့ၢ် (glutamate) ကမူၣ်ဒီးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်လိၣ်ဘၣ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ် ခိၣ်ဖျါလၢအဝဲဃုတၢ်မၤလၢကဒီးန့ၢ်တၢ်ဟဲန့ၣ်လၢ ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဟံၣ်ဖိဖိဖိကီၢ်ခဲဝဲဒိၣ်မးအဃိန့ၣ်လီၤ. တက်ကဲထိပ်သားဒီးအီၤဝဲအလီၢ်ခံ အဝဲဒီးန့ၢ်ဘၣ်ကျိစ့တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတနီၤလၢအဟံၣ်ဖိဖိဖိ ဒီးအဘူးတၢ်တဖၣ် ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပွဲၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢ ယ---သဝီသ့ၣ်တဖၣ်တထီၣ်ဘၣ် ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်တၢ်သိၣ်လိနီတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ကဲထီၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢအဝဲသ့ၣ်ကသ့ၣ်ညါဆၢတဲာ် တၢ်ဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အတၢ်လီၤ

ဘၣ်ယိၣ် လၢအအိၣ်လၢတၢ်လီၢ်လၢအသဝီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအခိၣ်ဒိစ့ၣ်ဘၣ်ဒိဟးဂီၤ ဖဲအဘၣ်ဒိးဒီးဟီၣ်လၢ်မ့ၣ် ပိၣ်ဖဲလၢမံၤ ၂၀၂၂နံၣ်လံဘၣ်ဆၣ် ဖဲလၢဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၀၂၃နံၣ်အပူၤဒၣ်လဲၣ် တၢ်ကရၢကရိလၢ ကဟ့ၣ်မၤစၢၤအီၤလၢခိၣ် ဒိန့ၣ်တအိၣ်နီၣ်ဖုဒိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲလိၣ်ဘၣ်ဒိးကျိၣ်စ့တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢ ကသူဝဲလၢတၢ်ကူဆါယါဘျါအတၢ်လဲၤ တၢ်က့ၤ ဒီးကသံၣ်ကသီတၢ်လိၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ဒီးကသူစ့ၢ်ကီးဝဲလၢတၢ်လုၢ်အိၣ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲစံးစ့ၢ်ကီး ဝဲလၢ တၢ်ဒိးလီၤဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပိၣ်ကအါထီၣ် လၢအဟီၣ်ကဝီပူၤခါဆူညါန့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပူၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပူၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသူတၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဒါ, ဟ့ၣ်ပူၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ပက သူတၢ်ဂုၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပူၤတူၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပိၣ်တၢ်ကဲထိန်သး ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢ KHRG ကသူတၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤလၢအဟ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၣ်အီၤ ဖဲလၢမ့ၢ် ၂၉သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ် လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤဟ--- လၢအလဲထီၣ်တၢ် ဆါဟံၣ်လၢ ဖ--- တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါဝဲ အတၢ်ပူၤလီၢ်လၢအ ဘၣ်ဒိး ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပိၣ်ဘျါက့ၤဝဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ် လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပူၤဂုၢ်ဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီဒူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒိသိးကပံၤဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ် ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrgh.org အပူၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.